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 :هاسخنرانی از ایچکیده

رمندان ند هناهکه چون معمارها بناهای زیبایی نساخت صحبت کردیم متوجه شدیمدو جلسه قبل  موضوعی کهبا توجه به دکتر محمودی: 

 بحثاین و  شوندزشت ها است ساختمانکردند که این بزک کردن باعث شده . معمارها هم از خودشان دفاع اند و آنها را زیبا و بزک کردندآمده

در این  ، حالاگرفتندشهرسازی  ازدوستان صحبت کردند و کمی ایراد معماری در تهران بود  با موضوع که دومشد. در نشست بین معمار و هنرمند 

ر دبرگردانیم به سمت هنرمندان و... بگوییم ایراد از طرف چه ارگان یا شخصی است و این شهر تهرانی که توان ایراد را اگر بخواهیم می نشست

یک طرف  حالا از کشور ارمنستان. جمعیت کل دو برابربرابر است با است و این اختلاف جمعیت تقریباً  نفر میلیون  1شبش در میلیون و  93روز 

، دی را دارمشکلات متفاوت و امکاناتش مختلف باشد،می مناطق آن متفاوت که اقلیم ،رسدمی 122و پایین به  متر 4222به ارتفاع  از شمال تهران

ان اند مثلاً خیابترین خیابان جهان را داریم. حالا هر تکه را  اسمی برایش انتخاب کردهما طولانی کردم و متوجه شدمنقشه تهران نگاه  به من

خواهیم وارد وقتی می ماکیلومتر است  02حدود این خیابان . خیابان یکی استاسامی متفاوت هستند ولی یابان آزادی دماوند، خیابان انقلاب، خ

 43شمالی و جنوبی تهران  فاصله نقاط کیلومتر است و 02کیلومتر به فلان شهر مانده و خود این طول  02شهری شویم یک تابلویی زدنند که 

هایی عداد پایتختت ،بیشترین پایتخت را عوض کرده استزده و  دنیا رکورد تمدن کشورهای دارای بین که ایران دربدانید . جالب است استکیلومتر 

 پایتخت است.  43که عوض شده حدود 

 زمین انجام شده است چون چه اتفاقاتی در زیر دید کرد وشد ماکت تهران را معکوس درست کاش مییک بار من پیش خودم فکر کردم 

کتر معینی . آقای داند اما در زیر آن اطلاعی نداریم که چه تغییراتی اتفاق افتاده استو چند طبقه شده بینیم که اینجا برج ساختندش را مییرو

 شود. ساختهدیگر جا داره تهران بدون شهرسازان   اصلاً

ته باشیم هاست که دیگه نباید انتظار داشاستفاده کنند. سالشود همگان بتوانند هایی که میبرای شروع بحث امیدوارم صحبت دکتر معینی:

 ده است و سیر جمعیت نشینی در ایران همانند خیلی جاهایشنیستند که بسازند، این شهر رها شهرسازان  رکه شهر را شهرسازان بسازند. چون دیگ

و زی ریعمر برنامه .را نشان دهدهای شهری بتواند خودش که در قالب طرح ش می رفت پیش نرفته استانتظاربرای ریزی که برنامه ،دیگر آن

طرح  3که شهرسازی در ایران رواج پیدا کرده است و ما در این مدت شاهد است های شهری در ایران خیلی زیاد نیست. نزدیک نیم قرن طرح

هایی تهیه کردند و به مختلف در تهران طرحهستیم که توسط سه مشاور متفاوت و  88و یکی هم در سال  02، دیگری سال  21جامع در سال 

 تصویب رسانند.

تنها شبکه بزرگراهی هست که در تهران  و محقق شده است استیک اشاره کوتاه اگر بخواهیم بگوییم از آنچه در این سه طرح مشترک 

واهیم اگر بخ ،ت و تغییرات بسیاری کردههای شهری به هیچ وجه به تحقق و اجرا نرسیده اسمحقق شده است. ولی بقیه داستان تهران و طرح

  .کندادامه پیدا می 9302تصویب شد تا سال  ،بوده 21جامع اول که سال  توانیم طرحدرباره جزئیات آن صحبت کنیم می

طرح دوم  که 02و سال شود و فرمان فرمانیان درست می نریویکتورگطرح اول به وسیله یک شرکت ایرانی و یک گروهی از آمریکا به نام 

 ها کاملاً قابل دسترستوسط یک شرکت دیگر به نامه بوم سازگان تهیه شد که این طرح 88شود و طرح سوم در سال شرکت آتک تهیه میتوسط 



ام بر ها هیچ کدطرح که استاین ها ایجاد شده است و آنچه مسلم بینیم که در طرحمیدر آن تغییرات فاحشی را در طی سالیان سال  اماهستند 

به خصوص  .بوده است ثیرگذارأ، بر آن تدوران مختلف شارهای اقتصادی سیاسیفمبنای واقعیت موجود شکل نگرفته است. بلکه مقدار زیادی از 

 . یمها شدبعد از انقلاب شاهد تغییرات عمده در این طرح

آقای دکتر ترابی نگاهتان همیشه در شهرها انجام شده است  88و  02، 21های سال در هاکه طرح ولی آقای دکتر اشاره شد  دکتر محمودی:

یعنی از عمق زمین گرفته تا سطح زمین، بالا را گرفته و همیشه این اشاره را در این است که سهم طبیعت را خوردیم. از هوا، زمین و زیر زمین، 

 اند جلو.اند و نسبت به آن رفتهکار قبلی را دیده ،حتماً مشاوران 88و  02، 21هایشان دارند که این کمرنگ شد من اعتقاد دارم آن طرح صحبت

نابود شده و آن مشاوران مجبور بودند  88تا  02در تهران کمتر شده، یعنی بین  طبیعتاهمیت  88 یعنی سال های آخرولی چطور شده که در طرح

 اضافه کنند. مصنوعشجبار مجبور بودند از طبیعت تهران کم کنند و به انجام دادند به ا 88آن را ادامه دهند یا نه مشاورانی که 

ای که میزگردهای قبلی هنر، معماری و شهرسازی و اینکه تأثیر دهم که پیش زمینهمن فرمایشات شما را اینگونه ادامه می دکتر ترابی:

مثل خیلی از شهرهای  پذیر نیستحال حاضر زیست شهر تهران در ،تر است و آنچه الان شاهد شهر تهران هستیمها مهمکدام یکی از این حوزه

محیطی تهدید شده است. یک بحثی است های زیستپذیری آنها تهدید شده است. شهر تهران هم در حال حاضر شاخصهای زیستما شاخص

 .پذیری را فراهم کنیمت که محیط زندگی زیستها این اسپذیری زیر سوال است و تمام تلاش ما در همه حوزهبعضی از ما اعتقاد داریم زیست

ا هب اثر است. بین تمام آن پیچیدگیاش بسیار بزرگ هست و صاحهای مداخله مهم است و شهرسازی حوزه مداخلهمقیاس تمام این حوزه

ر این بخواهیم بررسی کنیم. من دپذیر رسانده و بین تمام مباحث مختلف زیست غیر شود در این قضیه که چرا ما را به یک شهرمباحثی که می

های جامع، های جامع ما شاید جا مانده و الان هم در طرحجلسه سه بحث را بگوییم که در این حوزه به ما کمک کند و چه مباحثی که در طرح

 های تفضیلی همه شهرهای تهران از نظر من جا مانده است. های شهرسازی و طرحهای هادی، طرحطرح

نم. کمن بحث آب را مطرح می ،ارتباط برقرار شود هطور مثال برای اینکرد است که در همه مباحث منابع سرزمینی بهیت بُیکی بحث ظرف

رد آن میزان قابل استفاده از منابع آب، یک سرزمین است در حدی که بتواند تجدیدپذیر باشد آن منبع آب، وضعیت این است که در واقع ظرفیت بُ

رد آنقدر مهم است که وقتی ما و من نباید آن را رد کنم. این رعایت کردن ظرفیت بُرد آن باشد اید در چارچوب ظرفیت بُمصرف از آن منبع ب

هد. دهای خشکسالی کاملاً خودش را نشان میهای خشکسالی، در دروهرسیم به دورهمی سالی ترگذارنیم از دوره های اقلیمی متفاوت را میدوره

رعایت  را رد را در طراحی رعایت نکردند همچنین بارگذاریایی که ظرفیت بُدر جامعهزیرا خورند چرا؟؟ محکشان را همین جا میها و جامع تمدن

 های زیادیما تمدند. نشومواجه می دهد و با انحلالاش را از دست میوریآرسد تابنکردند به خشکسالی و استرس و کمبود منابع آب که می

ها، تمدن هخامنشیان و... همگی اینها که در همین سرزمین هستند. یاز تمدن مایاها که تمدن بسیار شاخصی بود، تمدن آشورا در دنیا داشتیم

ها محور توسعه آنها آب رد بوده است. یعنی چی؟ تمام این تمدندهند نابود کرده عدم رعایت ظرفیت بُها بررسی الان نشان میآنچه که تمدن

فیت شود. سرزمینی که میزان مصارفش با ظررد تعیین میآب محور داشتند، توسعه آب محور یک رکنی است که با ظرفیت بُ بوده، یعنی توسعه

ه آب دهیم متکی بهایی که انجام میتوانیم به راحتی توسعه را آب محور قرار دهیم. به راحتی بارگذاریردش حاشیه مناسب داشته باشد ما میبُ

. در اش آب باشد. اشتباه تاکتیکی بزرگی استاش کم باشد یعنی بین مصارف و ظرفیت برد اجازه نداره محور توسعهشیهسرزمینی که حاباشد. 

تواند آب یردمان بسیار محدود است و نمما ظرفیت بُ این اقلیم بیابانی قرار گرفتیمهای بیابانی مثل کشورهای آسیایی میانه که ما همه در اقلیم

 خطای تاکتیکی که صورت گرفته همین بوده است. محور توسعه باشد.

رفیت رسد که یکی اینکه من بیام و ظرد چه کار باید کنیم که دو تا راه خیلی منطقی به نظر میل بین مصرف و ظرفیت بُادحالا برای تع

منبع خودم را مصرف کردم و چیزی نمانده  رددهد مثل تهران من بیام منابع ظرفیت بُبرد را افزایش دهم. مثل کاری که در شهرهای ایران رخ می

های دیگر را آوردم و کماکان باز هم از دامنههای های مجاور سرزمینسد حوزه 0های مجاور از الان آبخوان تهران منفی است. انتقال آب از حوزه

ئله نم. نکته اینکه این کار غلط است چرا؟ چون مستعادلی که به هم خرده را درست کشمالی البرز آب بیاورم. این یک رویکرد است برای اینکه من 

 کند. را حل نمی

میزان مصرف که دهیم میزان مصرف رشد کند. های دیگر اجازه میطور که ظرفیت برد را افزایش دهم با انتقال آب از حوزهچون همین

به تأخیر انداختیم سطح مسئله را عوض کردم. چند سال شود. من مسئله را به جای اینکه حل کنم می کند کماکان آب حوزه هم جایی تمامرشد 



د رگویند پاسخ مناسب این است که من میزان مصرف درست کنم برای اینکه به ظرفیت بُرنج تر. میدهد و بسیار بغدیگه مسئله خودشو نشان می

تکنولوژی یکی از راهکارها است و یک بخش هم دانیم درباره میزان مصرف دو گزینه دارد یکی الگوی مصرف که همگی میتوان دست زد. نمی

تی باشد. یعنی میزان بارگذاری جمعیسازد و یک بخش هم فرهنگی میشود که روی تقاضا، تقاضا را جمعیت میباشد. که ضرب میفرهنگی می

 پذیری را تهدید کرده. همینزیستطور مشخص تهران به هم خورده وقتی آن چیزی که شهرسازی ایران و بهکند. که میزان مصرف را تعیین می

 گویند نرخ رشد جمعیت تهران یکترین اثرش جمعیت است که متاسفانه رها شده. در حال حاضر میرد است که مهمترم رعایت نشدن ظرفیت بُ

لیتر در روز باشد و آب  902رد منبع آب تهران اگر الگوی مصرف و آب تهران منفی است. ظرفیت بُرد تهران را رد کردیم ما ظرفیت بُدرصد است. 

لیتر در روز باشد.  322لیتر بشود  902رد دارد. اگر نتوانیم الگوی مصرف را میلیون نفر جمعیت بُ 0مده را هم بتوانند کنترل کنند برای به حساب نیا

 میلیون نفر. 99نفر و میلیون  44شود عددهایش می تهران و میلیون نفر در پتانسیل ندارد. هر قیاس برای استان تهران 0/4

ای همنفی شود و به عبارتی آن چیزی که نیاز داریم شهرسازی تهران و طرح بیاین تعادل قرار گیریم که این ضر توانم دروقتی من می

ندارم. سازه  من آبتواند حرف بزند و بگویید جامع ورود پیدا کنند. به صراحتاً نگویند که یک متولی وجود دارد که در جلسات وزارت نیرو است می

خواهم بیاییم برای ظرفیت این شهرسازی در بیاورم میزان سکنا که وقتی می شود. اختیار دست من شهرسازی هستکارها اینطوری چیده نمی

لی آب اهم منبع آب است. در مناطق خشکسرد سرزمین که یکی مین با ظرفیت بُگزینی و جعیت را در بیاورم. جمعیت را با توان اکولوژی سرز

 ترین است.مهم

رین تباید در بیاییم و اکتیو باشیم نسبت به بحث جمعیت و نسبت به جمعیت شهرسازی مهممجهولی شاید ایراد این باشد از این موقعیت 

 العمل نشان دهند.جایگاه را دارد برای اینکه عکسل

هران گیرم الان تمن از آقای مهندس کمک می نابود شدند.موقعی که آب نبوده ها آقای دکتر ترابی اشاره کردید که تمدن :دکتر محمودی

تری را با خود آورده است و همراه با تکنولوژی آب بیشتری را با خود آورده طع شدن آب مواجه نبوده است تکنولوژی قویهاست با مشکل قسال

ند را با اهایی که در تاریخ تمدن آنها از بین رفتهاست و حال ما باید با شاخصاست. در ادامه این تسلسل جمعیت بیشتری نیز به شهر تهران آمده 

تواند آب را از آن ور هراز بیاورد مقایسه شود؟ آب آورده شده و برج در حال ساخت است و آب را به بالای تکنولوژی دارد که می نتهران که همچی

ها در حال نکات مثبتی همچنان داشته است که هنوز برج 88طرح سال  حتماً  ایم.زیاد کرده رسانیم. البته با افزایش جمعیت فاضلاب را همبرج می

 ساخت هستند.

کنید رشد یک تومور سرطانی است. کنم آقای دکتر محمودی چیزی که شما از آن صحبت میمن چالش را شروع می :مهر اردلانمهندس 

ایم و بیشتر عمر خود را در این شهر گذراندیم با کار کرده 9338اند و من از سال کار کردهدر تهران  9333جناب دکتر ساعد سمیعی که از سال 

تهران شهر نیست شهر تعریف دارد در دانشگاه پارس درسی  ام. اصلاًو در تمام این مدت سرازی شدن شهر را دیده وجود اینکه تهرانی هم نیستیم

ها گفتم که چوب انگورها را پس از خوردن جلوی قاداری انگور خریدم و سر کلاس بردم و به بچهرا داشتم با دانشجویان شهرسازی و جلسه اول م

که از  هاییخود بچینید و هدف این را داشتم تا به آنها نشان دهم که هوشمندی طبیعت چگونه شکل گرفته است. در تهران ما هیچ یک از دوره

نید هایش صحبت نکشهر غافلی است. از راه تهران برای انسان طراحی نشده است و کاملاً اصلاً  .توانیم ببینیمایم را هم نمیآن صحبت کرده

میلیون نفر است و تنها  82ویرانه است که فقط در حال رشد تومور سرطان است. آقای دکتر ترابی نکته خوبی را اشاره کردند ظرفیت کل کشور ما 

پر  اند جایی که نه امن است ونشینی در اطراف تهران روی آوردهاز روستاهایشان به سمت حاشینه کنند مردممیلیون نفر زندگی می 92در تهران 

برادر  هدوازددهد. های زمین شناسیش نشان میو این را بررسینشینی در کنار شهر معتبری به نام ری بوده است تهران محل زاغه از فساد است.

کردنند و اموالشان را بین یها را غارت ماند و دزد بودند و کاروانو اینان رابین هودهای آن دوره بوده اند که نام برادر بزرگتر طاهر بودهبوده

حمی به این رکند آقای آغامحمدخان قاجار با بیبعد از این اسم این منطقه شد طاهران و با این پیشینه شهر رشد می .کردندمستمندان تقسیم می

توان آب توبه بر سرش ریخت. ولی در تار پود آن اهل را نمی کشد اینها را گفتم که ریشه را بدانید این بچه نار میآید و دور آن دیوامنطقه می

فتند گدر تهران جوانمردانی وجود داشته است که از قدیم به آن گنده لات می ،تهران نکات درخشان زیادی وجود دارد مثل همین فرهنگ جاهلی در

داشتیم موقعی که محله معنی داشت کوچه معنی داشت و... به  سجایای را در بن این شهرین هودی آقای طاهر بزرگ ما به دلیل آن فرهنگ راب

 ی اروپا ویران شد.نظر من معماری ما با کج واردن شدنش به مدرنیته



بسازند. من اعتقاد دارم شهرهای اروپایی اما همان آغامحمدخان قاجار و جانشیان بعدیش از شهرسازها خواستند که شهر را  دکتر محمودی:

سال پیش فرسوده شدند شهرهای ما الان در حل فرسوده شدن هستند. چون ما سی سال دیرتر شروع کردیم و همین آغا محمدخان قاجار  32

را پزشک انجام  88و 02و  21سال های کند تا بیایید شهر را بسازد و بالاخره تهران نتیجه کار ما مهندسین است و طرحکسی را از فرنگ طلب می

 اند.نداده است همه را مهندسین مشاور انجام داده

ا هزیستیاند یا خیر شهرسازان و محیطرا آیا باز به صورت دو بعدی دیدند و فقط معماران نظر داده 88خواهیم بدانیم که طرح جامع سال می

 طور کلی اوضایش چگونه است.آیا نکات مثبتی دارد و بهشناسان نیز وارد شدند. یا زیادی دخالت کردند و جامعه

گفتند شهر را باید شهر زان یا معماران درست کنند سر آمده است و مرز بین علوم کنم دورانی که میمن تصور می مهندس شهابیان:

ب وخ .زیست بسازدشناسان، اقتصادانان و محیطای از معماران شهرسازان، جامعه دانند که شهر را باید مجموعهشکسته شده است و الان همه می

جلد مطالعات دارد و یکی از  82ها در آن بود. سند طرح جامع شهر تهران ی این تخصصهمه انجام شد مشخصاً 88طرح جامع تهران که سال 

ساند برساند. رما را به جایی که باید میمحیطی است. اما حقیقت این است که هیچ یک از این مطالعات نتوانست مطالعات زیست این مجموعه قطعاً

 دشت تهران در آن سال طور مثال مسئله فرو نشستدر آن زمان به آن اشاره شده است به قطعاً  کنیدیعنی مشکلی که شما به آن اشاره می

یز همچنان وجود دارد که آمار ای نهای محرمانهمتر شصت فرو نشست خواهد داشت البته گزارش گزارشاتی ارائه شد که جنوب تهران بین یک

چهل سال پیش وقتی گروهی از هاروارد آمد و گزارشی را تهیه  دهد.دهد و فجایای بیشتری را برای این شهر نشان مینشست اخیر را نشان می

طرح حاضر را صاحب نظران  کرد امروز ما به نتایج آن رسیدیم و آن این بود که برای شهر تهران هیچگونه برنامه و هماهنگی وجود نداشت. همه

و  دلیل آن این است که هدایت اند. پس چرا شهر ما این وضعیت را پیدا کرده است.اند و مراجع تصمیم گذار این موارد را تصویب کردهتهیه کرده

شهر را به سمت خود خورد بخش تغییر الگو ثروت و قدرت است که خورد. بخشی که در آن رقم میتوسعه شهر تهران جای دیگری رقم می

سطح اشغال را برای شهر تهران پیاده کردیم. امروز این قاعده بهم خورده است و اولویت فضاهای  %82ها تلاش کردیم و قاعدهکشد. ما سالمی

و شهرساز کم داریم  حال به نظر شما ما متخصص معمار .تغییر کرده است %922و حالا  %82به  %82گذاری از بین رفته است. و مقدار باز بر توده

یم؟ ااند این را تدوین کنند. خود ماها چقدر در این ساخت سازها و وضعیت تغییر قیمت مسکن سود بردهیا متخصص جامعه شناس و شهرساز نیامده

 بوده است. های آنتوبانایم. آقای معینی اشاره کردند افتخارآمیزترین بخش طرح جامع اول شبکه اایم بلکه ضرر هم کردهنتها سودی نبردههیچی 

ایم شما الان اتوبان امام علی را ببینید هیچ جای دنیا همچین اتفاقی بله ولی حقیقت این است که ما حتی این شبکه را هم خوب اجرا نکرده

د را با ند بعد طرحش را و خوافتد که اول طرح و اجرا کنند بعد طرح را بکشند. اینجا اولین جایی بود که این اتفاق افتاد اول بزرگراه کشیدنمی

لی است. های ما اتوبان امام عترین بزرگراهترین و پر ترافیکوجود نداشت انطباق دادند. پیامد آن این است که یکی از خطرناک ای که اصلاًپوسته

از معیار  ای باعث شد ما انحرافو سلیقهطور موضعی رفتارهای معیاری رفتیم و بهدر واقع ما هیچ وقت نتوانستیم به آن سمتی برویم که باید می

ین دار برخی از رفتارهای غلط گذشتگانمان هستیم اما این به اداشته باشیم. البته به عنوان یه شهرساز من نا امید نیستم درست است که ما میراث

 توانیم اصلاح کنیم. معنی نیست که نمی

 اید درست است؟بوده 9321سال  آقای ساعد سمیعی شاهد اولین طرح جامع دکتر محمودی:

طرح جامع تهران بودم. طرح جلسات در اواخر جلسات مربوطه بسیار سرگردان جلسات  منشی 9321عرض کنم من سال  دکتر ساعد سمیعی:

ردند ادعایی ککه کار میکردند و طرح را قبول نداشتند و نسبت به آقای فرمانفرما و گروهی بود زیرا که یک عده در مسکن و شهرسازی مطالعه می

دارند گفت متخصصان خودتان طرح را قبول نداشتند. یک سالی طول کشید در نتیجه آقای شهرستانی که شهردار بود و طرح را نمی پذیرفت و می

ن د و عین همیرفتند و به جای ایشان آقای نیک پی شهردار شد و آقای نیک پی طرح را قبول کردند و طرح به مجمع عمومی خودشان برده ش

ای هشهر یک میلیون و پانصد نفری تدوین شده است. به این ترتیب قسمت 99در آنجا افتاد لازم به توضیح است که طرح جامع بر اساس اتفاق 

میلیون  98بندی مجموعه تهران در کل باید بندی شد و براساس این تقسیمتهران به شمیران ونک دروازه دولت بازار تهران پارس و... تقسیم

در آن زمان جمعیت تهران تنها سه و نیم میلیون نفر بوده است. در آن جلسه آقای احسان نراقی که جمعیت شناس بودند گفتند  .شدای میخورده

آب نداریم میلیون جمعیت خواهد داشت. مرحوم روحانی که وزیر نیرو بودند گفتند که ما  98تا  94بین  00سال یعنی در سال  40که تهران بعد از 

توانیم برسانیم و آقای نراقی گفتند چه بخواهید چه نخواهید این جمعیت به تهران خواهد آمد و روحانی گفت و تنها پنج و نیم میلیون نفر را می



فر فیکس شد. میلیون ن 0.0سر تهران را بریدند و تمام برای آن چهار طبقه در نظر گرفتند و به این طریق جمعیت روی  ب آب نیست نتیجتاًوخ

نند و مراکز کاحداث نمیجمعیت از این مقدار بیشتر بشود به این شکل که فرهنگسرا کارخانه و شهرک بیشتر از این گذارند گفتند که نمی

نج و نیم پ .شودمیلیون نفر بعد از بیست و پنج سال می 3.0کند و آن بیریم و به این شکل جمعیت رشد نمیگیری را بیرون از تهران میتصمیم

ر ریختیم طرح زودتمیها آب همه دست زدند و طرح تصویب شد. آن موقع آقای فرمان فرما گفتند که اگر در شراب این فرانسویمیلیون نفر 

شد. در روز مهندس که مراسمی میلیون نفر طرح تصویب می 0.0طور کل نوشتیم بهشد یعنی اگر هر منطقه یک و نیم میلیون نفر را میتصویب می

ت اند. در صورتی که ما عوارض را پرداخها از این رویداد شلوغ کردهداریم شصت تا را گفتیم بسازند و روزنامهباغ بود شخصی آمد گفت ما چهارصد 

سب اجازه ساخت شهرک اکباتان به ایم. به ایشان توضیحی دادم و در ادامه اتفاقاتی رخ داد مثل ورود آقای شبستری به شهرداری برای ککرده

دهد گفتند این مجتمع بیست درصدش برای علی حضرت است از ایشان عذر خواهی ایشان گفته شد که طرح اجازه ساخت همچین شهرکی را نمی

ی هید. امضای آقای روحانتوانید گسترش دای آمد به تمام کارخانجات که تا میکردند جواز و اجازه ساخت را دادند. مدتی گذشت دیدیم بخش نامه

د که نپای این بخش نامه بود و بعد  از این تماسی گرفته شد با آقای روحانی که شما فرمودید کارخانه نسازند در تهران پس چطور شد؟ ایشان گفت

نها رو بر توانم دوباره ایو نمیام های ایران را در تهران جمع کردهمن نگفتم کارخانه ساخته شود تنها گفتم که گسترش پیدا کند من تمام کابل

ای آمد برای کلنگ زدن بعد نامه ،گردانم و این مورد هم رعایت نشد بعد از این شهرک غرب و ... هم ساخته شد بدون توجه به طرح مصوب شده

ه شد. به این ت و تئاتر شهر هم ساختتئاتر شهر و ما گفتیم قرار بر این بود که مجتمع فرهنگی ساخته نشود و آنها گفتند که فرح ماکت را دیده اس

شناس آن را ساخته و نه آن را اداره کرده است. گروهی هستند دور هم در حال اداره شهر هستند آن ترتیب این شهر را نه شهرساز و نه جامعه

 ها هم همچنان در حال تخریب و ساخت هستند.باغ

تکرار  88دانم این اتفاقات عیناً در سال توضیح دادند و من می 21اتفاقات سال جالب است آقای دکتر ساعد سمیعی در مورد  دکتر محمودی:

 شد. 

صدها  88شود در این زمان کم به آن پرداخت در طرح جامع سال ذکر مصیبت تهران بسیار عریض و طویل است و نمی :معینیدکتر 

است. اما مهمترین مسئله در تمام این مطالعات یک مسئله وسعت است و ها انجام شده تخصص وجود داشته است و مطالعات جامع در تمام زمینه

تواند در خود جای دهد و طرح پس از شش دیگری مسئله جمعیت به هرحال این سرزمین یک ظرفیتی دارد و در این ظرف مقدار مشخصی می

و  1.9قبول ندارند و گفتند این باید بشود  8.4ا با جمعیت جمهور وقت برده شد و رئیس جمهور فرمودند که این طرح رسال تمام مطالعه نزد رئیس

پذیری شهری تواند با یک امضا جمعیتدانم وقتی یک نفر میجمهور به آن اضافه کردند. من نمییک میلیون نفر را با امضا طلایی و با رای رئیس

دهیم. وضعیت تهران و خیلی از شهرهای ما با این عات را انجام میدهیم و این مطالرا تغییر دهد ما چرا این همه منابه و وقت مردم را هدر می

 وضعیت اسفبار روبه رو است. 

ب مشهد دومین کلان شهر ایران است و مسائل متفاوتی با تهران دارد. مشهد وحال همکاری هستم خ مدتی است که با شهرداری مشهد در

شینی تهران از یک ننشینی با حاشیهکردم که این حاشیهمن اول تصور می .نشین هستندمیلیون نفر جمعیت دارد و یک سوم این جمعیت حاشیه3.3

برابر شده است. یعنی شما به هجوم مهاجهرین  922سال گذشته سه برابر شده است. اما جمعیت پیرامون تهران  02جنس است. جمعیت تهران در 

کیلومتر مربع داشته و یک محدوده  322وده پنج ساله داشته است و وسعتی برابر با در اطراف تهران فکر کنید. تهران در طرح جامعه اول یک محد

اما پیرامون شهرسان تهران که شهر تهران در آن  است و این محدوده تا به امروز تغییر نکرده است. داشتهکلیومتر مربع  802ساله با حدود 40

ی حسن خان بود که در اول انقلاب در آن نه خانوار زندگی ای به نام قلعهدر شهر قدس قلعه، سکونتگاه در آن شکل گرفته 48هست حدود 

 802222امروزه این شهر  اما جمعیت اسلام شهر پیش از انقلاب بسیار اندک بوده است .نفر رسیده است 9222کرده است حالا جممعیت آن به می

بوده است به اسم شورای نظارت بر گسترش شهر تهران این شورا زیر نظر  کند. در تهران از زمان طرح اول شورایی موجودآن زندگی می نفر در

ترین شورا کشور بوده است همه اعضای آن در این شده است و بالاترین سطح ملی را داشته است.  شورای اقتصاد که مهمنخست وزیر اداره می

 942است. یکی از مصوبات این شورا این بوده است منع ساخت کارخانه در دار هدایت و کنترل شهر تهران بوده این شورا عهده اند.شورا نیز بوده

دهد تا ی ادامه میزمان آقای موسو 9388حال رعایت شدن یا نشدن این قانون مسئله دیگری است. این شورا کارش را تا سال  ،کیلومتری تهران

ند که در تهران لازم است مرکز وجود داشته باشد که هدایت شهر تهران زشود. در آن زمان وزیر کشور هرچه فریاد میمتوقف می به دستور ایشان



کند. این ار میی ماده پنج واگذبه کمیته را مسئولیتگیرند و شنود و این شورا خودشان تصمیم به انحلال خودشان میرا در دست بگیرد کسی نمی

مورد مناطق تهران اعمال کرده است شما اگر با سوزن ته گرد روی  مصوبه در 4822و  زندکمیسون شش بار بطور کل طرح جامعه را بهم می

ماند و حال سوال این است که در نبود شورای نظارت بر گسترش گذاری کنید هیچ جایی از این نقشه بدون دستخوردگی باقی نمینقشه علامت

 شهر تهران چه کسی در حال هدایت و کنترل شهر تهران است؟

کند. اما در واقعیت بیست و نه ارگان وجود دارد کنیم شهر را کنترل میادی به نام شهرداری تهران داریم که تصور میما در تهران اسماً نه

وان تاند. بنابراین تا بحث مدیرت کلانشهر تهران را نتوانیم سازمان دهیم کاری نمیکه بطور موازی با یکدیگر و مستقیم در حال اداره شهر تهران

مسکن و  واقع ما در شهر با افزایش قیمت یک میلیون نفر حاشیه نشین و فقیر هستند در دباز گردیم گفتیم که در مشه دث مشهکرد. حال به بح

نداریم.  ار در این شهرها افرادهاست نقشه برای اسکان ما سال کنیم.زنیم و مردم را از شهر به بیرون پرتاب مینشینی دامن میزمین به حاشیه

خواهند ازدواج کنند و خانه اولی هستند چیست؟ در مشهد پیش از انقلاب طرحی بود به عنوان تکلیف ده میلیون جوانی که میب با این وضعیت وخ

نفر جمعیت داشته حال به  80222ای به نام ثامن که پاکسازی اطراف حرم که این طرح پس از انقلاب هم انجام شد و با این طرح در منطقه

هان ها را زیر فرش پنواقع تنها آشغال کنیم دراند. ما مسائل را حل نمیواقع این جمعیت به خارج از شهر پرتاب شده فر رسیده است و درن 93222

 .آیدیم هاست دولت لای در ایستاده است نه بیرون و نه توکنم که سالهایی هم وجود دارد. من تصور میحلراه کنیم. برای این مسائل قطعاًمی

کنند. این نسبت اول درصد شهرنشین هستند و تنها بیست درصد در روستاها زندگی می 82ایران جز اولین کشورهای شهرنشین دنیاست 

ا پذیر نیست و دانشی وجود دارد که خواستار ملی بانقلاب سی به هفتاد بوده است. با این وضعیت اداره شهرها به این صورت فعلی دیگر امکان

رزو آان هایشهمه ما یک یا دو فرزند داریم آیا پدر و مادری هست که برای بچهکنم که دم به توافق برسد جمله را با این سخن تمام میخواستار مر

 نداشته باشند سوال این است آرزوی ما برای شهر تهران چیست؟ 

جایکا از ژاپن آمد و برای  9303سی از بین برود در سال سازند که وقتی زلزله آمد کل مسیر و دستردر کجای دنیا کنار  اتوبان اصلی برج می

دهیم یه زمانی ما منابع انسانی مسئله زلزله، آب و فاضلاب تهران طرح داد و مطالعه کرد، آیا ما عمل کردیم به آن طرح فقط منابع را هدر می

ت بدهم که نسبت معماران و شهرسازان ادتوانم شههرداری میدانشکده شهرسازی و معماری وجود دارد. در ش 92نداشتیم واقع در شهر مشهد امروز 

ب جذ آقای کربازچی نیروهای متخصص زیادی واقعاًهای بی ربط است. در زمان که در جای درست خود هستند بسیار کمتر از سایر تخصص

ب این یعنی چه یعنی وهم دکتری دارند خ هادر شهرداری داشتیم. ولی الان آبدارچی  PHDنفر با مدرک  82شهرداری شدند در آن زمان ما 

نفر در مقام مدیریتی شهر تهران قرار دارند آیا ژاپن و  922222های مختلفی وجود دارد که رود؟ روایتها پیش میدارد با تخصص شهر واقعاً

 فرانسه هم همین مقدار مدیر و رئیس دارد.

اند نگران هستند. دکتر ترابی اشاره به تهران آمده 03ها از سال نگران است ژاپنیچهل سال است  مسئولیفرد اشاره کردید  دکتر محمودی:

 کند.کردند که لیوان ظرفیتش پر شده است ولی شهر مثل اینکه ظرفیتش پر نشده و همین جور به جلو حرکت می

کند اما میکند به تنهایی یک میزگرد را طلب کنم صحبت کردن در مورد این مسائل که دلمان را هم خنک میمن فکر می :دکتر ترابی

ای خروجی را ه. اخیرا طرح  تفضیلی یک شهر ساحلی در دست تنظیم بوده است درکمیته فنی نتیجهخودمون بپردازیم اینجا باید به نقش اندک

هم  ،هم عمق آبخور آن کم شده است ،دارددانستم که حوضچه بندرگاه اینجا وضعیت بسیار نامناسبی دیدنم و با استفاده از تجراب قبلی میمی

ها را در همان جا رها کردند و آشغالبسیار مغذی شده است و مغذی شدنش هم به خاطر رفتار ماهیگران بود که صید را در همان جا پاک می

یک از مدارک به آلودگی و با حتی گذاری در دریاچه مرگ و میر آبزیان آن منطقه است. بعد در هیچ کردند و یکی از دلیل زیاد شدن رسوبمی

 رنامناسب بودن بندر این منطقه اشاره نشده بود در صورتی که یکی از نقاط مثبت اینجا قابلیت توسعه اکوتوریسم هست. از ایشان پرسیدم چطو

 این مسئله در مطالعات شما نیست گفت چون از تیم گزارشی ارائه نشده است. 

ید های قاجاریه دقت بفرمایشود. در دورهها و کیفیت آب شروع میمینأخورد جنگ بین تاینجا رقم می سال پیش که شهری شدن در 222از 

 .که با اقلیم و تکنولوژی روز همخوان بوده است زدندمیها این بوده است که آب به منطقه خود بیاورند. سیصد حلقه قنات در آن دغدغه حکمران

تهران را  هایدهد کوچهباقیمانده است نشان می مستشرقیناست در زمان پهلوی نیز با تصاویری که از  ولی باز همچنان مشکل آب وجود داشته

شود و بعد از یاش پیدا مگند آب برداشته است. نه آب به اندازه مصرف بوده است و نه کیفیت آن مناسب بوده است. تا زمانی که تکنولوژِی سرکله



اندازد این غولی که ما زیر فرش پنهان کردیم وقتی کند فقط به تاخیر میحضور تکنولوژی مسئله را حل نمیآن ما مشکل آب در تهران نداریم. 

 کند.صدایش دوباره در بیاید تمدن را نابود می

م ه گویند تکنولوژی که تا این اندازه مشکلات را برطرف کرده استدهید که میشما این سوال را چگونه پاسخ می اردلان:مهر مهندس 

 آورد؟تواند مشکلات بعدی را حل کند بطور مثال آب را از کرات دیگر میمی

شان کنم. ایهای بزرگ کشور هستند قرات میبری که یکی از اقتصاددانمن جواب شما را از زبان خانم دکتر فیروزه خلعت دکتر ترابی:

 نویسم و به نظر من هیچای از توسعه پایدار دارم و کتاب خودم را میفهگویند ما توصیف شما از توعه پایدار را قبول ندارم و من خود فلسمی

کره زمین از آب است. این آب را با کمک تکنولوژی شیرین  %10محدودتی برای منابع تجدیدپذیر وجود ندارد یکی آب را شما مشکل دارید خب 

فتارش نقش تکنولوژی نیست تکنولوژی چنین توانی را ندارد و ر این اصلاً خورد آنجا کهکنیم. کجا این سوال به بن بست میکنیم و استفاده میمی

قدار جمعیت های ایالتیش مبه اقتصاد متکی است یکی از کشورهایی که محدودیت جمعیتی گذاشت است استرالیاست. در تمامی وبسایت شدیداً

 برای بارگذاری و کنترل را گذاشته است.

طوری فکر اید اگر رئیس جمهور هم بودید همینجلسه برگذار کرده 948پرسم شما که کتر محمودی میحال من از آقای د مهندس اردلان:

 کردید؟می

 ایم.و هشت تا به راهکار رسیده ت جلسه صد جلسه بیشتر درد و دل بوده استساز بین این صد و بی دکترمحمودی:

کنند و آقای مهندس اشاره کردند که بخش زیادی بقای خود تلاش میها همیشه برای من سوالم این است که حکومت مهندس اردلان:

ران دانند پس چرا نگهای تهران خیلی بهتر از ما میرسد پس یعنی آنها در مورد بحراناز این مطالعات به صورت محرمانه به دست مسئولین می

 کنند؟نیستند و هیچ اقدامی نمی

صمیم کند و آنها تگویند که تکنولوژی همه مسئله را حل میدر موضع مخالف ما هستن و می برخی از دوستان ما هستند که دکتر ترابی:

 ها هستند و ماها تصمیم سازان هستیم ما در این جلسه بسیار همگن هستیم و همه در یه موضع هستیم و در سطح جهان هم هستند.گیرنده

ا احترام ههای دیگر تخصصهای هم دخالت نکنیم و به نتایج و گزارشتخصصایم به یاد نگرفته ما مهندسان متاسفانه دکتر محمودی:

 گیرند.سازند ولی از جامعه شناس کمک نمیبگذاریم. الان شهر تهران هم شهرسازها و معمارها می

دی هست د فیلم مستننشان دهیدر اینجا هایی هم شود گاهی فیلمکنم اگر میشوند. من توصیه میدعوت میبه جلسات چرا  دکتر معینی:

میلیارد این اتوبان  2222و  8222گوید بین عبارتی هست که میمورد اتوبان صدر است.  به اسم دیوار آبی که توسط دو خانم تهیه شده است که در

ن است که انجام چنیصورتی  و این در استهای تهران و مشهد کردن سوخت کل ناوگان هیبریدهزینه برده است. این مقدار برابر با نوسازی و 

  محیطی هم دارد.کاری توجیه اقتصادی و زیست

مشاورهای ما هم مقصر هستند زیرا که برای انجام مطالعات به جای پاسخ و توضیح نیاز و شرایط منطقه، مشکلات را  مهندس شهابیان:

دازد. همه در پرزند بلکه به حل مسائل میجیه نمیاولویتش است هیچ وقت دست به توای منافع حرفهتوجیه کردند. در صورتی که مشاوری که 

 اشرایط فعلی شهر تهران سهم داریم از مهندس مشاور تا سازمان نظام مهندسی همه سهیم هستیم. آیا فقط باید مشکل کمبود آب باید باشد تا م

کننده است تا وضعیت تهران را از این بدتر توجیه اقعاًسال آینده هم آب داریم آیا و 02کنترل جمعیت انجام دهیم فرض را بر این بگیرید که برای 

تان ولایت محدودهی بوس کار نکنیم؟گوییم برای شهر تهران چه کار کنیم اما هیچ وقت نمی گوییم چهکنیم؟ ما همیشه کنار هم میشینیم و می

سال بعد نگه داریم برای معماری  02این زمین را برای نیامد بگویند که NGO هایآن دادند اما هیچ یک از گروهرا آمدن طرح های مختلف برای 

رد. بگویند  اگر ما دست نگیریم گروه دیگری طرح را جلو میشود و باید کار کند و کار داشته باشد. همه میسال دیگر فارغ التحصیل می 02که 

 اراضی عباس آباد هم به همین شکل تکه تکه شد.

هم که ابتدا دی موقع دعوت به این میزگرد گفتم که خیلی با میز گرد موافق نیستم بلکه ترجیح میمحمود من به آقای دکتر دکتر معینی:

سی ردر مورد چهار میدان )میدان عتیق اصفهان، میدان امام حسین تهران، میدان شهید بهشتی تبریز و میدان شهدا در مشهد( که پس از انقلاب بر

 ایم.سوال من این است که چرا ما نسبت به گذشته عقبگرد داشته ا داشته باشیم.ای دهم و بعد میزگرد رام را ارائهکرده

 تهران کلانشهر است یا گنده شهر؟ دکتر محمودی:



رسد زیرا که کلام و ادبیات ما بسیار با زندگی و حرفه ما رابطه تنگاتنگ دارد. تری به نظر میگنده شهر کلمه مناسب اردلان:مهر دس نمه

کنیم می بینیم که معانی کلمات گنده با کلان متفاوت است. گنده در خود معنی شلخته نامتناسب در و داغان و حریص لغات را باز میوقتی فرهنگ 

 را با خود به همراه دارد. اما کلان نظام هندسه و ترتیبی را در خود  دارد و با توجه به شرایط کنونی تهران تهران یک کلان شهر نیست.

از نظر شما پایه از ابتدا خراب بوده است یعنی زمانی که شهر بافت سنتی داشته است و مدرن بر آن افتاده است؟ باید منتظر  دکتر محمودی:

 باشیم که زلزله بیاید و همه را تخریب کند و بعد الگوی درست را بر آن بگذاریم یا نه می توانیم اصلاح کنیم؟

 گردد. این تبعات هم وجودم یک کشور حاکم است که این مورد به پیش از انقلاب بر میوقتی کلان شهر پروری بر نظا مهندس اردلان:

ته ی آن حیات در این سرزمین شکل گرفواقع نظام درستس که بر پایه آید دردارد. بطور مثال تقسیم اصلاحات اراضی که از دور به نظر زیبا می

 .با معقوله آب هم رابطه تنگا تنگ دارد و افسار در رفته است و ما مهندسین مقصر هستیم بود را از بین برده ایم. که اتفاقاً

همین اتفاقی که در حال رخداد است برای آن در نظر  44فرمایند که ما مقصر هستیم آیا در طرح جامع برای منطقه می دکتر محمودی:

 گرفته شده بود با این حجم بار گذاری یا خیر؟

 بود که این منطقه طرح داشت و تهیه و تصویب شد که از نظر من طرح خوبی هم بود. 08خیر سال  :مهندس شهابیان

توسط یکی از مشاورین بنام تهیه شد و تنها طرحی بود که در شورای  44و  49طرح تفضیلی منطقه با الحاق منطقه  9308سال  دکتر معینی:

 هزار نفر جمعیت طرح تهیه شد و اصلاً 302گذاشت برای  صحهمیسیون ماده پنج رو آن مطرح شد و در آنجا تصویب شد و کعالی شهرسازی نیز 

بار بازنگری شده است. برای کلام آخر من با مدیریت شهر  2قرار نبود کنار این دریاچه بارگذاری به این شدت صورت گیرد. طرح این منطقه 

در اولین طرح جامع که توسط مهندس فرمانفرمانیان تهیه شد قرار بر این بود که ام. تهران مشکل دارم و من این را خدمت چندین شهردار گفته

نفر بودند و به نام گروه هاروارد معروف بودند از آمریکا  2طرح تفضیلی برای پنج سال آینده تهران در نظر گرفته شود. اما گروهی بودند که حدود 

گویند که برای ایم. اینها میمفهمومی به نام طراحی شهری نداشته 02دهند. ما در دهه میبه تهران می آیند و پروپوزالی را به شهرداری تهران 

گیوند برای موفقیت در دهند و میو چارتی را ارئه می دوام و قوام شهر تهران شما به سطحی به عنوان طراحی شهری باید ورود پیدا کنید

میلیون تومان باید برای اینجا بگذارید و  9.0چارت باید یک مدیرعامل داشته باشد و شما سال هایتان باید این چارت را عملی کنید.  این الیتعف

امع نفر جمعیت شناس و ج 2ریز منابع انرژی و نیرو متخصص مدل سازی کاربری و حمل و نقل ای دو نفر برنامهکند اقتصاددان منطقهاعلام می

معمار  آورد،زیست را میمحیط روانشناسزیست و در ادامه برنامه ریز محیطحمل و نقل دو نفر و... ریز نفر متخصص آمار چهار نفر، برنامه 2شناس 

ود چند شهای کشور محسوب میدان و... ما در داشگاه تهران که یکی از بهترین دانشگاهمنظر، روانشناس رفتاری، متخصص کنترل توسعه حقوق

 یم؟دهها را داریم و آموزش میتا از این تخصص

 

 

 

  

 


